
1/6

29. listopadu 2024

Ministerstvo obrany vsadilo výhradně na německé
tanky Leopard a ignoruje možné alternativy

denik.to/ministerstvo-obrany-vsadilo-vyhradne-na-nemecke-tanky-leopard-a-ignoruje-mozne-alternativy

Komentář.

Přestože ještě v minulém volebním období řešil náčelník generálního
štábu generál Aleš Opata, zda má vůbec smysl mít tanky a
dělostřelectvo, po ruské invazi na Ukrajinu se situace obrátila.
Vzhledem k tomu, že od začátku konfliktu dodala Česká republika
Ukrajině podle webu ministerstva obrany 89 tanků, bylo nezbytné
ztráty nahradit. Otázkou je, jestli jsme neprohloupili.

 Petr Bošnakov

Publikováno 29/11/2024
Doba čtení 3 min.
Přehrát článek

Brzy zareagovalo Německo, které Armádě ČR dodalo v rámci
kompenzace naší pomoci Ukrajině 14 tanků Leopard 2A4.
V červenci nám bylo naším západním sousedem slíbeno dalších 14
stejných tanků. K tomu má ministerstvo obrany v plánu pořídit stejný
počet tanků Leopard 2A4 v ceně 284 milionů korun bez DPH za kus.
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Přestože tanky mají jistý modernizační potenciál, jedná se o stroje
desetiletí staré, které byly doposud zakonzervovány ve skladech
a jejich modernizace bude proto finančně náročná. Přesná částka
není známa, pro ilustraci, modernizace jednoho tanku T-72M4CZ
vyšla na 150 milionů korun, přičemž stroje Leopard 2A4 jsou
generačně i schopnostmi na úrovni tolik kritizovaných T-72.    

Tanky bez českého standardu

Podle poslance za hnutí ANO Pavla Růžičky, místopředsedy Výboru
pro obranu, který v letech 2005 a 2006 absolvoval jako profesionální
voják dvě mise v Iráku, má první várka čtrnácti tanků Leopard 2A4
dosti podstatný problém.

“Jako voják z povolání jsem posuzoval techniku z hlediska požární
bezpečnosti. Od kolegů jsem se dozvěděl, že vydali negativní
stanovisko, protože tanky, které jsme dostali od Němců, dorazily bez
antiexplozivního hašení věžového kompletu. Přitom v armádě platí
standard NATO, ve kterém se jasně říká, že pokud chci zavést do
armády starší techniku, tato musí splňovat český branný standard.
A ten dodané Leopardy 2A4 nesplňovaly,“ řekl Růžička.

A nic na tom nemění ani skutečnost, že plukovník Ivo Zelinka velící
první skupině kybernetických sil a informačních operací v Olomouci
ve svém takřka chvalozpěvu uvedl, že tanky Leopard 2A4 prošly
úspěšně zkrácenými vojskovými zkouškami.

Životu nebezpečný nedostatek

Na Výboru pro obranu Poslanecké sněmovny se snažil náčelník
generálního štábu Karel Řehka, který má dlouhodobě napjaté vztahy
s ministryní obrany Janou Černochovou, problém zamluvit s tím, že
absenci systému nepovažuje za důležitou. „Ale o tom, co je a není
důležité, přece nerozhoduje pocit kohokoli. Rozhodující je to, zdali je
nebo není splněna norma. Zkrácené vojskové zkoušky náčelník
generálního štábu podepsal, tím pádem, pokud by došlo při střelbě
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ve věžovém kompletu k požáru, případně usmrcení vojáka
v důsledku absence antiexplozivního systému, tak to jde za
náčelníkem generálního štábu,“ vysvětluje Pavel Růžička.

Nakonec se vojáci na výboru zavázali, že dají všechno okamžitě do
pořádku.  Ministryně obrany Černochová se pak jela podívat do
Přáslavic, takže do jednoho tanku bylo narychlo namontováno
antiexplozivní hašení. „Každopádně jsem si ověřil, že zbylých 13
tanků to hašení nemá… Žil jsem v představě, že po dvaceti
měsících, kdy nám náčelník generálního štábu říká, jak se musíme
připravit na válku s Ruskem, dají Leopardy z požárního hlediska
dohromady. Pokud totiž u ruských tanků T-72 po zásahu odlétávaly
věže, stalo se tak přesně kvůli absenci antiexplozivního hašení.“

Leopard za půl miliardy

Podle webu ministerstva obrany je pořízení 42 tanků Leopard 2A4
v souladu s českými strategickými dokumenty. Přesto hodlá česká
armáda nakoupit dalších minimálně 61 kusů nových tanků Leopard
2A8 s jednotkovou cenou 553 milionů korun za kus.

Za tanky, které máme dostat v roce 2030, zaplatíme stejnou cenu
jako Německo. Specializovaný web czdefence.cz psal v této
souvislosti o velké příležitosti pro český obranný průmysl. Uvidíme.
Doufejme… Každopádně, podle studie Koncepce rozvoje tankového
vojska, kterou zadal bývalý ministr obrany Lubomír Metnar (ANO)
porovnávající různé tanky, nedopadl Leopard nejlépe.

Jihokorejský fenomén

Podstatně lépe je na tom jihokorejský tank K2 Black Panther,
armyweb.cz píše v souvislosti s tankem o fenoménu a exportním
hitu. A vzhledem k úspěchu jihokorejské společnosti KHNP v tendru
na výstavbu bloků jaderné elektrárny v Dukovanech se jako logické
jeví vyjednávání ohledně možného propojení stavby atomové
elektrárny a dodávky tanků. Ostatně 180 strojů K2 Black Panther si
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objednalo Polsko, všechny tanky by měly dorazit do konce příštího
roku. Poté začne v Polsku výroba, celkem by měl jejich počet narůst
na 820.

„Před rokem jsme s výborem pro obranu navštívili Jižní Koreu, kde
nám tanky ukazovali. Jsou kvalitativně jinde než Leopardy, ale když
jsme s tím přišli, armáda ohrnovala nos,“ konstatuje Pavel Růžička.
„Jihokorejci byli ochotni dodávat tanky okamžitě, ale panuje názor,
že nad Leopardy není. Přitom, kdyby se to propojilo s jaderným
tendrem, mohli jsme chrlit tanky.“  

Kolik stojí korejské tanky, bohužel nevíme, protože ministerstvo
obrany ani nevzneslo dotaz. Nicméně v roce 2022 koupila polská
vláda jeden tank K2 Black Panther za v přepočtu 425 milionů korun
a mělo se jednat o nejdražší tank na světě. Leopardy 2A8, které
dostaneme za pět let, jsou o 125 milionů korun za kus dražší.
Zajímavé…

Čtěte také:
 Hradní stráž je drahý špás. Každý třicátý voják v Česku hlídá

prezidenta
 Povinná vojna je zpátky ve hře. Další stres pro naši traumatizovanou

mládež
 Kvalita dopravní infrastruktury má na obranyschopnost Česka větší

vliv než stíhačky F-35

Podobné téma

Analýza.

Lipavského protiruské pohádky naším jménem a za naše peníze

https://denik.to/hradni-straz-je-drahy-spas-kazdy-tricaty-vojak-v-cesku-hlida-prezidenta/
https://denik.to/povinna-vojna-je-zpatky-ve-hre-dalsi-stres-pro-nasi-traumatizovanou-mladez/
https://denik.to/kvalita-dopravni-infrastruktury-ma-na-obranyschopnost-ceska-vetsi-vliv-nez-stihacky-f-35/
https://denik.to/podporte-nas/
https://denik.to/lipavskeho-protiruske-pohadky-nasim-jmenem-a-za-nase-penize/
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Petr Bouda 04/11/2024
Analýza.

Česká muniční iniciativa Petra a Petra. Jak to celé (ne)funguje?

Petr Bouda 13/09/2024
Kauza.

Pátrali jsme na Hradě po miliardě z rozpočtu a snesla se informační mlha

Petr Jemelka a Petr Bošnakov 29/10/2024
Domácí.

Česká armáda nakupuje jako cikánský baron

Adam Čaloud 29/11/2024
# Armáda ČR # ministerstvo obrany # tank

Také od tohoto autora

Komentář.

Premiér Fiala jede bomby

Petr Bošnakov 27/11/2024
Domácí.

Digitální knihu hostů e-Turista má dělat stejná firma jako e-Stavební řízení. Zákon
chce vláda pořešit později

Petr Bošnakov 26/11/2024
Komentář.
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Černochová po vážném incidentu narychlo zjišťovala, co dělají naši výsadkáři
v Keni

Petr Bošnakov 22/11/2024
Komentář.

Vláda nestíhá navýšit koncesionářské poplatky, ředitel Souček vyhrožuje

Petr Bošnakov 21/11/2024

Nejčtenější

Komentář.

Nejtrapnější státní svátek

Domácí.

Fialův hovor s Trumpem si vyprosil český Úřad vlády. Žadonil o možnost
pogratulovat

Kauza.

Služebníci nové totality v akci

Komentář.

Premiér Fiala jede bomby
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